「中英文对照]

In Chinese and English Version

中国税制

(第八版)

TAX SYSTEM OF THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA

(The Eighth Edition)

刘 佐 著 Written by Liu Zuo 杜 莉 译 Translated by Du Li

山中國記務出版社

中国税制

(第八版)

TAX SYSTEM OF THE PEOPLE'S REPUBLIC OF CHINA

(The Eighth Edition)

刘 佐 **著** 杜 莉 **译**

Written by Liu Zuo Translated by Du Li

典中國托務出版社

图书在版编目(CIP)数据

中国税制:2014年版/刘佐著. -- 北京:中国税务出版社,2014.5 ISBN 978-7-5678-0097-7

I.①中··· Ⅱ.①刘··· Ⅲ.①税收制度 - 中国 - 汉、英IV.①F812.422

中国版本图书馆 CIP 数据核字(2014)第 091589 号

版权所有・侵权必究

书 名: 中国税制

作 者: 刘佐 著 杜莉 译

责任编辑: 刘淑民 实习编辑: 刘亚青 责任校对: 于 玲 技术设计: 刘冬珂

出版发行:中國紅油出版社

北京市西城区木樨地北里甲 11 号(国宏大厦 B座)

邮编:100038

http://www.taxation.cn E-mail:swcb@taxation.cn

发行中心电话:(010)63908889/90/91

邮购直销电话:(010)63908837 传真:(010)63908835

经 销:各地新华书店

印 刷:北京天宇星印刷厂

规 格: 787×1092毫米 1/16

印 张: 11.75 字 数: 141000字

版 次: 2014年5月第8版 2014年5月第1次印刷

书 号: ISBN 978 - 7 - 5678 - 0097 - 7

定 价:30.00元

作者简介

中文撰稿: 刘佐, 男, 中国税务报社总编辑, 国家税务总局税务行政复议委员会专家委员; 国家税务总局办公厅原副主任, 税收科学研究所原所长、研究员; 中国财税法学研究会副会长, 中国财政学会、中国税务学会常务理事, 并在中国多所大学担任客座教授。

英文翻译: 杜莉, 女, 复旦大学经济学院公共经济学系常务副主任、副教授; 复旦大学公共经济研究中心执行主任; 世界银行咨询专家。

Author Brief Introduction

The writer of Chinese version:

Liu Zuo, Editor-in-Chief of the China Taxation Newspaper, is the expert member of the State Administration of Taxation Tax Administrative Review Committee, former Vice Director of the General Office of SAT, and former Director-General and Research Fellow of the Taxation Science Research Institute of the State Administration of Taxation of China. He also acts concurrently as Deputy Chair with China Fiscal and Tax Law Research Association and Counselor with China Fiscal Association, China Taxation Association. Moreover, he is invited as associated professor by a number of well-known universities or colleges in China.

The translator:

Du Li, Deputy Executive Director and associate professor with Public Economics Department of Economics School, Fudan University. She is also the executive director of the Center for Public Economy Research at Fudan University and a part-time Consultant with World Bank.

前言

税收是中国财政收入最主要的来源,也是中国政府用以加强宏观调控的重要经济杠杆,对于中国的经济、社会发展具有十分重要的影响,与每个企业、每个公民的利益密切相关。经过 1994 年税制改革和十多年来的逐步完善,中国已经初步建立了适应社会主义市场经济体制需要的税收制度,并发挥了积极的作用。随着中国经济的不断发展和对外开放的进一步扩大,中国的税制必将引起中外各方面的格外关注。

为了帮助中外各界人士快捷、方便地了解中国现行税收制度的基本情况,我们撰写了这本中英文对照的《中国税制》。本书以中国全国人民代表大会及其常务委员会、国务院、财政部、国家税务总局、海关总署和国务院关税税则委员会发布的现行有效的税收法律、行政法规、部门规章、规范性文件和有关权威性资料为依据,以简洁的语言概要地介绍了中国现行的税收制度。今后,我们还将根据中国税制的变化,对本书不断加以修订,从而使其内容更加新颖、充实、适用。愿本书能够有助于读者了解中国税制的概况。

由于我们的能力、水平和某些客观条件所限,书中必然存在一些不足之处,恳请读者原谅,并批评指正。

本书自 2002 年首次出版以来,得到了中国税务出版社等出版社 的大力支持,受到了广大读者的热烈欢迎,故得以不断修订再版 (本版为第八版),并于 2010 年被中共中央对外宣传办公室和国务院

FOREWORD

Tax is the most important source of fiscal revenue for the Government of China. It is also an important economic lever to conduct macro-economic regulation, which not only produces important impacts on China's economic and social development but also is closely related with the interests of every enterprise and citizen. Through the tax system reform in 1994 and the fine-tuning efforts in recent years, China has established a tax system which is adaptable to the socialist market economy and has been playing a positive role in various aspects. With the economic development and further opening to the outside world, Chinese tax system will definitely draw concerns and attentions both at home and abroad.

In order to help readers quickly and conveniently understand the basic conditions of the current tax system in China, we wrote this "Tax System of the People's Republic of China in Chinese and English Version". The book, on the basis of China's current tax legislation promulgated by the National People's Congress and its Standing Committee, the State Council, the Ministry of Finance, the State Administration of Taxation, the General Administration of Customs and the Tariff and Classification Committee of the State Council and relevant authoritative materials and in simple words, serves as an introduction to China's current tax system. In the future, we will regularly update the book in pace with the change of China's tax system so that its contents shall be more novel, richer and more practical. We hope this book will be of help to the readers in understanding Chinese taxation in general.

We apologise for the errors, if any, in the book.

Since its first publication in 2002, this book has received enormous support from the China Tax Publish House and has been popularly welcomed by readers. Thus it has been revised and published again and again (this is the 8th edition). This book was also awarded the second prize for outstanding publication of international communication by the International Communication Office of CPC

新闻办公室评为二等优秀对外宣传出版物。在此,我们谨再次向所有关注、支持本书的单位和人士表示衷心的感谢。

本书第一版至第六版的英文翻译为国家税务总局的刘铁英先生。 在此,我们谨对他为本书所做的奠基性贡献表示深切的敬意和衷心 的感谢。

> 刘佐 杜莉 2014年4月

Central Committee and the Information Office of the State Council in 2010. Hereby our sincere gratitude, again, goes to the support that all the organizations and people have given to this book.

Mr. Liu Tieying from the State Administration of Taxation of China translated the previous editions (from the 1st to 6th edition). Hereby, we would like to express our deep respect and sincere gratitude to his foundational contribution to this book.

> Liu Zuo, Du Li April, 2014

一、中国税制体系概况

(一)发展历史

自 1949 年中华人民共和国成立至今,中国的税制改革大致上经历了 3 个历史时期:第一个时期是自 1949—1956 年,即国民经济恢复和社会主义改造时期,这是新中国税制建立和巩固的时期。第二个时期是自 1957—1978 年底中国共产党第十一届中央委员会第三次全体会议召开以前,这是中国税制曲折发展的时期。第三个时期是 1978 年底中共十一届三中全会召开、中国实行改革开放政策以后的新时期,这是中国税制建设得到全面加强,税制改革不断前进的时期。

在上述三个历史时期内,中国的税收制度先后进行了五次重大改革:第一次是新中国成立之初的 1950 年,在清理旧中国税收制度和总结革命根据地税制建设的经验的基础上建立了人民共和国的新税制。第二次是 1958 年税制改革,其主要内容是简化税制,以适应社会主义改造基本完成、经济管理体制改革以后的形势的要求。第三次是 1973 年税制改革,其主要内容仍然是简化税制,这是"文化大革命"的产物。第四次是 1984 年税制改革,其主要内容是普遍实行国营企业"利改税"和全面改革税收制度,以适应发展有计划社会主义商品经济的要求。第五次是 1994 年税制改革,其主要内容是

目 录

一、中国税制体系概况						
(一)发展历史 (1	1)					
(二)税种设置(1	8)					
(三)税收立法 (2	0)					
(四)税收基本法规(2	6)					
二、中国各税种简况						
(一)增值税	6)					
(二)消费税 (4	4)					
(三)车辆购置税(5	0)					
(四)营业税(5	2)					
(五)关税(5	8)					
(六)企业所得税(6	4)					
(七)个人所得税 (6	8)					
(八)土地增值税(7	8)					
(九)房产税(8	2)					
(十)城镇土地使用税 (&	4)					
(十一)耕地占用税(8	8)					
(十二)契税(99	2)					
(十三)资源税(94	4)					
(十四)车船税(98	8)					
(十五)船舶吨税(10	12)					
(十六)印花税(10	16)					
(十七)城市维护建设税(11	0)					
(十八)烟叶税(11	2)					

Contents

Ι.	Overview of China's Tax System		
	1. History of Development ·····	(1	()
	2. Type of Taxes ·····	(19	9)
	3. Tax Legislation ·····	(2	1)
	4. Fundamental Laws and Regulations of Taxation	(2	7)
Π.	Briefing of Taxes under China's Tax System		
	1. Value Added Tax (VAT) ······	(3'	7)
	2. Consumption Tax ·····	(4:	5)
	3. Vehicle Acquisition Tax	(5	1)
	4. Business Tax ·····	(5:	3)
	5. Customs Duties ·····	(59	9)
	6. Enterprise Income Tax ······	(6:	5)
	7. Individual Income Tax ······	(69	9)
	8. Land Appreciation Tax	(79	9)
	9. House Property Tax	(83	3)
	10. City and Township Land Use Tax	(8:	5)
	11. Farm Land Occupation Tax (FLOT)	(89	9)
	12. Deed Tax ·····		
	13. Resource Tax ·····	(9:	5)
	14. Vehicle and Vessel Tax (VVT) ······	(99	9)
	15. Vessel Tonnage Tax ·····	(10	13)
	16. Stamp Tax ·····	(10	17)
	17. City Maintenance and Construction Tax (CMCT)	(11	1)
	18. Tobacco Tax ·····	(11	3)

中国税制

三、税务部门征收的非税财政收入项目	
(一)教育费附加	(116)
(二)文化事业建设费	(118)
(三)社会保险费	(120)
(四)废弃电器电子产品处理基金	(126)
四、财政、税务、海关组织机构和税收征收管理范围划分	
(一)财政部	(130)
(二)国家税务总局	(132)
(三)省以下税务机构	(142)
(四)海关总署	(146)
(五)国务院关税税则委员会	(148)
(六)税收征收管理范围划分	(150)
(七)中央政府与地方政府税收收入划分	(154)
五、附录	
(一)中国税制体系图(分税种类别)	(158)
(二)中国税制体系图(分收入级次)	(160)
(三)部分年份中国经济、财政和税收主要指标统计表	(164)
(四)2012年中国分税类分税种收入统计	(168)
(五)中国税务系统组织机构图	(170)
(六)中国国家税务总局组织机构图	(172)
士 西 资料 来	(174)

Ш.	Non-tax Fiscal Revenue Collected by the Tax Department	
	1. Educational Surcharge ·····	(117)
	2. Cultural Construction Fee	(119)
	3. Social Insurance Fee ·····	(121)
	4. Treatment fund for Discarded Electric Appliances	
	and Electronic Products	(127)
IV	Organization of Finance, Taxation and Customs and Division	
14.		
	of Tax Collection and Administration Power	(101)
	1. The Ministry of Finance	
	2. The State Administration of Taxation	(133)
	3. The Organization of the Tax Administration at and	
	below Provincial Level ·····	
	4. The General Administration of Customs ·····	(147)
	5. The Tariff and Classification Committee of the State Council $\cdots\cdots$	(149)
	6. Division of the Tax Collection and Administration Power	(151)
	7. Revenue Sharing System between the Central Government	
	and the Local Governments	(155)
v .	Appendix	
	1. Graph of Chinese Tax System (by category of taxes)	(159)
	2. Graph of Chinese Tax System (by level of budget) ·····	(161)
	3. Economic, Fiscal and Tax indicators of China in Some Years	
	4. Tax Revenue Statistics of China by Type of Taxes in 2012	(169)
	5. Organizational Chart of Chinese Tax Administration	
	6. Organizational Chart of SAT ·····	
	Main Source of Materials ·····	(175)

I . OVERVIEW OF CHINA'S TAX SYSTEM

1. History of Development

Since the foundation of the People's Republic of China in 1949, the development of China's tax system reform has roughly experienced three historical stages: the first stage is the period from 1949 to 1956 which is the period of the recovery of the national economy and socialist transformation and is the period of establishment and consolidation of the tax system of new China. The second stage is the period from 1957 to the end of 1978 at the eve of the holding of the 3rd Plenary Session of the 11th CPC Central Party Committee, which is the period of tortuous development of China's tax system. The third stage is the period since the end of 1978 when the 3rd Plenary Session of the 11th Central Party Committee was held, which is the new period of China's reform and opening to the outside world and the period of full strengthening of China's tax system construction and nonstop moving forward of the tax reform.

During the above three historical stages, China's tax system experienced five important reforms: the first reform happened at the beginning of the foundation of new China in 1950 when the new tax system of the People's Republic was set up on the basis of sorting out the tax system of the old China and summarizing the experience of the tax system construction of the revolutionary base. The second reform was taken in 1958, the major contents of which were simplifying the industrial and commercial tax system to adapt to the requirement of the situation after the completion of the socialist transformation and the reform of the economic administration system. The third reform in 1973 still aimed at simplifying the industrial and commercial tax system, which was the result of the 'Cultural Revolution'. The fourth one was carried out in 1984, the major contents of which were adopting the replacement of profits with taxes for state-owned enterprises and reforming the industrial and commercial tax system to adapt to the requirement of

全面改革税收制度,以适应建立社会主义市场经济体制的要求。

1. 改革开放以前的税制状况 (1949—1978 年)

自 1949 年新中国成立至 1978 年的 29 年间,中国税制建设的发展历程十分坎坷。

新中国成立以后,立即着手建立新税制。1950年,中央人民政府政务院公布《关于统一全国税政的决定》和《全国税政实施要则》,规定全国一共设立14种税收,即货物税、工商业税(包括营业税和所得税两个部分)、盐税、关税、薪给报酬所得税、存款利息所得税、印花税、遗产税、交易税、屠宰税、房产税、地产税、特种消费行为税和使用牌照税。除了上述税种以外的其他税种,由省、市或者大行政区根据习惯拟定办法,报经大行政区或者中央批准以后征收(当时主要有农业税、牧业税和契税等)。

在执行中,税制作了一些调整。例如,增加契税(自20世纪50年代中期以后基本停征)、船舶吨税和文化娱乐税为全国性税种;将房产税和地产税合并为城市房地产税;将特种消费行为税改为文化娱乐税,部分税目并入工商业税;将使用牌照税确定为车船使用牌照税;试行商品流通税;将交易税确定为牲畜交易税,但是没有全国统一立法;薪给报酬所得税和遗产税始终没有开征。

总的来说,1950—1956年,中国根据当时的政治、经济状况,在清理旧税制的基础上,建立了一套以多种税、多次征为特征的复合税制。由于党和国家的重视,以及各方面的努力,这套新税制的建立和实施,对于保障财政收入,稳定经济,保证革命战争的胜利,实现国家财政经济状况的根本好转,促进

the development of the planned socialist commodity economy. The fifth reform in 1994 was to fully reform the tax system to adapt to the requirement of establishing the socialist market economy.

a) The tax system before reform and opening to the outside world (1949 to 1978)

During the 29 years from 1949 to 1978, China's tax system construction had gone a bumpy road.

Being founded, the new China started to set up the new tax system immediately. In 1950, the Administrative Council of the Central People's Government promulgated the Decision to Unifying the Tax Policy Nationwide and the National Tax Policy Implementation Rules, specifying 14 kinds of taxes to be levied across the country, i.e., Goods Tax, Industrial and Commercial Sector Tax (including Business Tax and Income Tax), Salt Tax, Customs Duty, Salary Income Tax, Saving Interest Income Tax, Stamp Tax, Inheritance Tax, Transaction Tax, Slaughter Tax, House Property Tax, Land Property Tax, Special Consumption Tax and Plate Tax. The taxes (mainly Agricultural Tax, Animal Husbandry Tax, Deed Tax) other than the above should be levied after the provinces, municipalities or large administrative regions formulated levying methods on basis of tradition and submitted to the large administrative regions or the Central Government for approval.

In course of implementation, some adjustments had been made to the tax system. For example, the Deed Tax (was suspended since the middle of 1950's), Vessel Tonnage Tax and Cultural Entertainment Tax were added as nationwide taxes, the House Property Tax and Land Property Tax were integrated into Urban Real Estate Tax, the Special Consumption Tax was changed into Cultural Entertainment Tax and some items were merged into the Industrial and Commercial Sector Tax, the Plate Tax was conformed into the Vehicle and Vessel Usage Plate Tax, the Commodity Circulation Tax was implemented for experiment, and the Transaction Tax was transformed into Livestock Transaction Tax. The Salary Income Tax and Inheritance Tax have not been levied since then.

In all, during the period from 1950 to 1956, based on the political, economic conditions and sorting out of the old tax system at that time, China had set up a compound tax system featured with multi-tax and multi-levying. Due to the great importance attached by the Party and Government and the efforts of all walks of life, the establishment and implementation of the new tax system had played a very

国民经济的恢复和发展,以及配合国家对于农业、手工业和资本主义工商业的社会主义改造,建立、巩固和发展社会主义经济制度,发挥了重要的作用。

1958 年税制改革的主要内容是简化税制,试行工商统一税,甚至一度在城市国营企业试行"税利合一",在农村人民公社试行"财政包干"。至此,中国的税制一共设有 14 种税收,即工商统一税、盐税、关税、工商所得税、利息所得税(1959 年停征)、城市房地产税、契税、车船使用牌照税、船舶吨税、屠宰税、牲畜交易税、文化娱乐税(1966 年停征)、农业税(1958 年由全国人民代表大会常务委员会立法)和牧业税。

1962年,为了配合加强集贸市场管理,开征了集市交易税,1966年以后各地基本停征。

1973 年税制改革的主要内容仍然是简化税制。至此,中国的税制一共设有 13 种税收,即工商税、工商统一税(工商税开征以后此税基本停征)、关税、工商所得税、城市房地产税、契税、车船使用牌照税、船舶吨税、屠宰税、牲畜交易税、集市交易税、农业税和牧业税。此外,盐税名义上包含在工商税内,实际上仍然按照原来的办法征收。在一般情况下,国营企业只需要缴纳工商税,集体企业只需要缴纳工商税和工商所得税,农业生产单位一般只需要缴纳农业税,公民个人缴纳的税收微乎其微。

总的来看,1957—1978年的22年间,由于"左"的指导思想的作用和苏联经济理论及财税制度的某些影响,中国的税制建设受到了极大的干扰。税制几经变革,走的都是一条片面简化的路子。同时,税务机构被大量撤并,大批税务人员被迫